

*Minutes of Proceedings and Evidence of the Standing Committee on*

*Procès-verbaux et témoignages du Comité permanent des*

## Human Rights and the Status of Disabled Persons

## Droits de la personne et de la condition des Personnes handicapées

**The Chairman:** You have indicated that we need to stress the areas of aboriginal peoples and disabled people. I notice that you gave us an interesting list of the wide variation of issues that you are faced with. There was one exotic one that you did not mention: the problem of environmental sensitivity and how it causes disabilities. I am wondering if you would offer any comments on how you feel that this affects disabled people and to what extent you are in a position to do something to offset the medical and social effects of these conditions.

**Mr. Yalden:** I and my colleagues find it is a regrettable situation that surrounds the matter of environmental sensitivity. There is a tendency in many circles to write it off, to treat it as though it did not exist. They shake their heads; they say there is just no dealing with some people. Our attitude, however, is that it is a problem, a genuine problem. It is a problem from which some people suffer, and suffer very painfully. They suffer the more because of this element of humiliation. No one will take them seriously. We believe that there is a degree of public misunderstanding, and we would like to try to see that redressed.

We will investigate complaints from any person who believes that he has been discriminated against because of suffering from environmental sensitivity. It is not for us to pronounce on the medical issues involved—and there are medical issues. There is some degree of disagreement or lack of unanimity in the medical community as to what exactly is involved in this syndrome. We think it is very clear that it is an illness; it is a problem. It is not illusory. I think we all have a duty to try to help people to understand what is involved and to do something about it. Our commission is pleased to do that and pleased to take complaints, if we get them.

**Le président:** Vous avez dit qu'il faut s'intéresser particulièrement aux autochtones et aux handicapés. Je vois cependant, dans la liste très intéressante des multiples questions auxquelles vous êtes confronté, un sujet assez bizarre dont vous n'avez pas encore parlé: celui des allergies environnementales, qui ont un effet débilant. Pouvez-vous nous donner des précisions sur ce phénomène? Quelles solutions peut-on proposer?

**M. Yalden:** J'estime que la manière dont on traite aujourd'hui le problème des allergies environnementales est tout à fait regrettable car on a souvent tendance à l'ignorer, à faire comme si cela n'existait pas. On voit bien souvent des gens dire qu'il y a des personnes qui sont vraiment impossibles. Nous considérons quant à nous qu'il s'agit d'un problème réel, qui peut provoquer de graves souffrances à certaines personnes, d'autant plus graves que s'y ajoute ce facteur d'humiliation. Personne ne les prend au sérieux. A notre avis, le problème est mal compris du public et nous voudrions y remédier.

Nous ferons enquête chaque fois qu'une personne déposera une plainte disant qu'elle a fait l'objet de discrimination parce qu'elle souffre d'allergies environnementales. Il ne nous appartient pas de nous prononcer sur les aspects médicaux de la plainte. Je sais que tous les médecins ne sont pas d'accord quant à l'origine exacte de ce problème, mais il nous paraît très clair qu'il s'agit d'une maladie, pas seulement d'un problème. Ce n'est pas une illusion. J'estime que nous avons tous le devoir d'aider les gens à comprendre la nature du problème et à essayer d'y remédier. Notre Commission acceptera les plaintes qui lui seront adressées à ce sujet.